
M itte korvata vanu vigu 
uuel Õppeaastal

T P I  direktor R. M A H L

i. juulil lõ p p e s  T P I - s  1948/49. õppeaasta ja algasid ettevalm is-
tused 1949/50 õ p p e a a s ta k s .

Möödunud õ p p e a a s ta ,  andis p a lju  õpetlikku tööks uuel õppe-
aastal, millel t a h a k s im e g i  allpool lühidalt peatuda. Ennekõike 
vaatleme s u v is e  e k s a m is e s s io o n i  tulemusi. Analüüsides möödu-
nud suvist s e s s io o n i  s is u lis e lt  j a  võrreldes teda talvise tasem ega  
võib kindlalt ö e ld a , e t  ü liõ pilaste  õppetase on tõusnud ja  osutus 
tunduvalt k õ r g e m a k s  k u i  talvel. Seetõttu oli tarvis kõrgem a hinde 
saamiseks o m a d a  t a l v i s e g a  v õ rre ld e s  hoopis sügavamaid tead-
misi, See n õ u d is k õ i g i l t  üliõpilasilt pidevat töötam ist juba esi-
mesest õ p p e p ä e v a s t  a l a t e s .  V e e l  kord tõendas k a  see tõik, et 
aine põhjalikuks tu n d m a õ p p im ise k s  on vaja  pidevat igapäevast 
tööd. Ek sam ite t a g a j ä r j e d  v eel kord näitasid, et esimesed kur-
sused v ajav ad  e r i l i s t  täh elep an u  õppejõudude poolt ja  et .esi-
mese kursuse ü l i õ p i l a s t e g a  tuleb tõsiselt töötada'nende esimesest 
instituudis v i ib im is e  p ä e v a s t  a la te s , aidata üliõpilastel võimali-
kult kiiresti k o d u n e d a  u u e  õppem eetodiga, mis põhjalikult erineb 
sellest, m ille g a  n a d  h a rju s id  keskkoolis; m ahajäänud esimese 
kursuse ü liõ p ila s te le  o n  tarvis õigeaegselt anda akadeemilist 
■abi jn e ..

On vajalik  p ö ö r a t a  rohkem  tähelepanu instituudi sisemisele 
distsipliinile. T ä i e l i k u l t  p e a v a d  kaduma instituudist niisugused 
njjMed, nagu lo e n g u te is t  puudum isedr suitsetamine andMoüriumi- 

ü m b e rk ä im in e  instituudi varandusega jne. Ju b a  
uue õppeaasta e s i m e s t e s t  p äev ad est alates on tarvis sisse seada  
eeskujulik p u h tu s  j a  k o r d  instituudi ühiselamuis, vastuvaidlem a-
tult kõrvald ades ü h is e la m u is t  n eid , kes ei tah a  tä ita  kultuurses 
ühiselamus k e h t i v a i d  e le m e n ta a rs e id  nõudmisi.

Ei saa m ä rk im a ta  j ä t t a  k a  m õningaid lõppenud õ p p eaasta  esi-
nenud puudusi õ p p e p ro ts e s s is : küllaldase kontrolli puudumine
praktiliste ja  l a b o r a t o o r s e t e  tö ö d e  üle, samuti võlgnevuste lik-
videerimise ü le  jn e *

Uuel Õ ppeaastal n e e d . puu du sed  tuleb täielikult kõrvaldada: ei 
saa olla koh ta n i i s u g u s e l e  o ltik o n a le , kus üliõpilased venitavad  
võlgnevuse l i k v i d e e r i m i s t  eksam isessiooni' alguseni, jätavad hoo-
letusse la b o ra to o rs e d  t ö ö d  jne. N eis küsimustes tuleb põhiliselt 
oma tööstiili p a r a n d a d a ,  v a s ta v a te l  dekaanidel.

Meie õ p p etöö  ü l d i s e  tasem e tõstm iBeks on v äg a  tähtis pidev 
õppejõudude t ö ö  e n d a  teadusljk-pedagoogilise kvalifikatsiooni 
tõstmisel. P eab  m ä r k i m a ,  e t  p ed agoogilise kvalifikatsiooni tõst-
misele on m e ie  i n s t i t u u d i s  seni v ä g a  vähe tähelepanu pööratud. 
See asjaolu o n  o t s e s e s  v a stu o lu s se lle  suure tähendusega, mida 
omab p e d a g o o g ilin e  k u l g  õppejõudude tegevuses; Nii näit. esi-
mese kursuse ü l i õ p i l a s t e  m ah ajääm in e on osalt tingitud ka m itte-
küllaldasest p e d a g o o g i l i s e s t  tö ö s t  viim astega, samuti metoodilis-
test puudustest e s i m e s e  k u ršu še raskem ate, ainete ettekandmisel.

. Liiga vähe te g e l e v a c ä  m eie  Õppjõud teadusliku uurimistööga. 
Ainult üksikud õ p p e j õ u d  teevad  süstem aatiliselt teaduslikku tööd  
(dots. Laul, d o ts . R a u d s e p p , v. õ p . A arn a ja  mõned teised). Tea-
dusliku u u rim is tö ö -/te m p o t ja  u la tu st tuleb järsult suurendada, et 
tõusta tä r a p ä e v a  n õ u e t e  k õrgusele.

Lõpuks peab ü t l e m a  m õ n i' sõ n a  üliõpilaste vaba a ja  organisee-
rimise ja  s p o rd itö ö  h o h t ä .  -

Möödunud õ p p e a a s t a  v älte l v iid i läbi v ah e huvitavaid loen-
guid, k irjan d u sõ h tu id  j n e .  T eatu d  edu võib m ärkida sporditöös. 
Kehakultuuri j a  s p ° r d t  k a te e d ri töötajad  suutsid! luua instituu-
dis vajaliku b a a s i  s p o r d ite g e v u s e  laiendamiseks. Praegu insti-
tuudil on k õ ik  v õ i m a lu s e d , -e t'a u sa lt  täita EK(b)P Keskkomitee 
määrust k e h a k u ltu u ri j a  sp ortliku  tegev u se arendamisest. Nende 
võimaluste e l l u r a k ^ d a m i n e  oleneb suuresti m eie spordi- ja  ühis-
kondlike o r g a n i s a t s i o o n id e  juh tide en erg iast.'

õppeaasta'-pn lõ p P etLu d . Aasta tagajärjed tulevad hoolikalt läbi 
töötada kõigis lülides» et mitte korrata vanu vigu uuel
Õppeaastal.

Uus, 1949/50. õpp^A anta peab kulgema kõrgemal tasemel kui 
möödunud aasta. O »  ta r v is  saavutada uusi võite tõeliselt nõu-
kogulike insenerid® J a  ökonomistide kaadrite ettevalmistamisel, 
^altides esinenud V*£*U kasvatame oma sotsialistlikule kodu-
maale kaadreid, Põhjalikult tunnevad oma eriala ja on vai-
nus töötama eim ajstsalg^valt kodumaa õitsenguks.

KOM M UNISTLIKUD NOORED SAMMUVAD KINDLALT ÜLIÕPILASTE ESIRIDADES 
Piltidel (vasakult) .* kommunistlikud noored Ii. Keskiila, A. Alumäe ja B. Semjonov, k es  m öödu-

nud eksam isessioonil sooritasid kõ ik  eksam id hindele ,,otiga heali.

Lõppes 
majandusteaduskonna 

mittestatsionaarsete  
üliõpilaste tuleproov

Võrreldes möödunud õppeaas-
ta talvist ja  kevadist õppe-ning 
eksamisessiooni võib m ärkida, et 
talvine õppesessicon o li  kevadi-
sest märksa edukani. Kui talvi-
sest sessioonist võttis osa 74,2% 
üliõpilasist, siis kevadisest, õp-
pesessioonist võttis o s a  ainult 
68,7 ^  üliõpilasi, m ida ei saa pi-
dada kaugeltki rahu ldavaks. Ke-
vadisel sessioonil e s in e s  ka juh-
tumeid, mil m ittestatsionaarne  
üliõpilane registreeris end küll 
mittestatsionaarses sek to ris  kui 
sessioonist osavõtja, k u id  loen-
guist, konsultatsioonidest ja  ek-
sameist osa ei võtnud.

Möödunud õpp eaastal sooritati 
suhteliselt küll enam  eksameid 
kui aasta tagasi, kuid k a  seda ei 
saa rahuldavaks p id a d a . Mitte-
statsionaarsed ü liõpilased  peavad 
samuti kui statsionaarsedki üli-
õpilased sooritama ig a  aasta õp-
peplaanis ettenähtud vastava 
kursuse kõik eksam id j a  likvi-
deerima võlgnevused, kuna kur-
suse" kordamine ei o le  lubateid.

Suurim puudus, m is takistab 
mittestatsionaarsete üliõpilaste 
edukat õppetööd, on õp p ek irjan -
duse vähesus. Selle p u u du se kõr-
valdamiseks sektor h a k k a b  edas-
pidi paljundama k onspekte, mi-
da levitatakse ü liõpilaste  hul-
gas.

H. R a am e t, 
m ittestatsion aarse sektori 

ju h a ta ja

äead tulemused ette-
valmistusosakonnas

Piduliku aktusega 2 8 .  juunil 
lõppes kolmas -õppeaasta Tallinna 
Rplütehnrlise Instituudi etteval-
mistusosakonnas. See õppeaasta  
andis eelmisega v õ rre ld e s  suuri- 
ma arvu lõpetajaid. K uti 1947. a. 
kevadel lõpetas ettevalm istus-
osakonnas keskkooli k u rsu se  47 
noort ja  1948. a. k e v a d e l 62 
noort, siis äsja lõp p en u d  küp-
suseksamite tulemuste j  ärgi ’tun*

väärili-
seks 68 õpilast, mis m oodustab  
enam kui 97% ek sam ile  lubatud 
õpilaste üldarvust.

Eksamisessiooni tu lem u sed  nii 
esimesel kui kai teisel kursusel 
näitasid, et enamik - õ p ilasi on 
oma ülesandeid a a s t a . jooksul 
tõsiselt võtnud ning on. terve ri-
da õpilasi, kes kooli v õ i  klassi-
kursuse on lõpetanud eeskujuli-
kult. Nii tunnistas õppenõukogu  
õpilase Rein Otsasoni k5õigis l?-s 
küpsustunnistuse a in es  hinde 
«väga hea" v ä ärilisek s, peale 
selle on 15 abiturienti hinnatud 
ainult A*ägny heade“ ja . „heade“ 
hinnetega. Ka I k u rsu se  lõpetas 
rida õpilasi ainult v ä g a  te a d e iä  
heade hinnetega. I k u rsu sel ilm-
nes aga ka 14 õpilast, k e s  üksi-
kuis eksamiaineid n ä ita s id  ■veel 
lünklikke teadmisi ja  k pp+:õ+Ai 
nende üleviimine .• .11 kursusele  
otsustatakse sügisel järelek sam i-
te sessioonil.

eltei^almütusosdiiõnna ju hata ja .

MIDA JUTUSTAVAD EKSAMITULEMUSED
Üheks paratamatuks vajaduseks 

ja  uuenduseks kõrgema haridu-
sega eriteadlaste ette valmista-
misprotsessis meie rahvamajan-
dusele oli TPI-s möödunud õp-
peaastal suurenenud nõudlikkus 
üliõpilaste iseseisva töö vastu 
õpikute ja: vastava kirjanduse
(algallikate) abil, mis on pari-
maks vahendiks loenguil oman-
datud teadmiste süvendamiseks 
ja täiendamiseks. Nagu näitas 
äsjalõppenud eksamisessioon, on 
TPI üliõpilaskond enamuses 
õigesti hinnanud selle töömeeto-
di tähtsust ja rööbiti loengute 
kuulamisega pidevalt laiendanud 
silmaringi kirjanduse iseseisva 
uurimisega. Selle kõrval aga lei-
dus meie üliõpilaste seas ka 
neid, kes veel ei ole suutnud 
mõista iseseisva töö tähtsust ja  
instituudis jär jest kasvavat nõud-
likkust üliõpilase iseseisva töö 
vastu. Viimane asjaolu oligi 
üheks peamiseks põhjuseks, et 
kevadise eksamisessiooni tule-
mused üliõpilaste edasijõudmise 
ja eksamitel saadud hinnete 
alal, võrreldes eelmise aastaga;, 
on mõnevõrra tagasihoidliku-
mad.

Kui 1947/48. õ. a. kevadisel 
eksamisessioonil kõik ettenäh-

tud eksamid (päevases osakon-
nas) sooritas 93,5 prots. eksami- 
kohuslike üliõpilaste üldarvust, 
siis äsjalõppenud eksamisessioo-
nil sooritas kõik eksamid 91,6% 
üliõpilasist. Tagasiminekult näi-
tab ka kõik eksamid hindega 
«väga hea“ sooritanud üliõpilas-
te %. langedes 15,8-lt 1947/48. õ. a. 
kevadel ja  27.4-lt 1948/49. õ. a. 
talvel 12,1-le sama õppeaasta 
kevadel. Seevastu aga näitab 
tõusu võrreldes 1947/48. õ. a. ke-
vadsemestriga kõik eksamid hin-
dega vähemalt «hea" sooritanud 
üliõpilaste °/o, liikudes 25,6-lt 
möödunud aastal 28,4-le käesole-
val aastal.

Õppedistsipliini alal, mis ees-
kätt väljendub kõigile eksamei-
le ilmunud üliõpilaste arvus
(%-s), on rõõmustavaks nähteks 
eksamist osavõtu kasv 98,7%-lt 
möödunud kevadel 99,1-le käes-
oleval kevadel.

Teretulnud nähteks möödunud 
eksamisessioonil oli ka teravne-
nud võistlus teaduskondade üli-
õpilaste vahel paremate eksami-
tulemuste pärast. ICui nüüd, ses-
siooni möödudes, kõrvutada tea-
duskondade saavutused, saame 
järgmise pildi (%■ eksamikohus- 
like üliõpilaste arvust):

1. kõigile eksameile ilmus
2. sooritas kõik eksamid
3. sooritas kõik eksamid hinde-

ga «väga hea"
3. hindega „väga hea" ja  „hea“
5. omab võlgnevust (mitterah. ja  

hindamata)

Toodud andmetest nähtub, et 
absoluutse õppeedukuse (kõik 
eksamid sooritanute %) ja  eksa-
mihinnete («väga hea" ja  „hea") 
poolest tuleb esikohale majan-
dusteaduskond, kus ka võlgnike 
arv on suhteliselt väiksem.

Mis puutub õhtuse sektori 
(tehnil. teaduskonnad) ja kaug- 
õppesektori (majandusteadus-
kond) eksamisessiooni tulemus-
tesse, siis näeme tunduvat ma-
hajäämist päeva se9t statsi onaar- 
sest osakonnast.

õhtuse sektori üliõpilastest il-
mus kõigile eksameile 55,2% ja  
sooritas kõik ettenähtud * eksa-
mid 36,8% eksamikohuslike üli-
õpilaste üldarvust. Kõik eksa-
mid hindega „väg.a hea" ja  
„heä" sooritas 6.4% ja  eksami-
sessiooni lõpuks omas akadeemi-
list võlgnevust ühes või enam 
õppeaines 63,2%. nimekirjas oles- 
vate üliõpilaste üldarvust.

E. Bauming,
TPI õppeosakonna juhataja

Käesoleva numbriga katkeb ajalehe : „Tallinna Polülehnik" ilmu-
mine kuni sügissemestri alguseni. Järgmine number ilmub septem b-
ri esimestel päevadel. ,

{ ^Tallinna Polütehnikum toimetus tänab kõiki kaastöölisi, kes on 
[aidanud meie lehte koostada ja illustreerida, eriti dir. Mahla, üliõpi-
lasi Ternot, Partsi ja laborant Viljaranda. Loodame, et kogu meie 
kaastööliste pere pärast kosutaval suvepuhkusel uute muljetega rikas-
tumist aitab eeloleval semestril ,,Tallinna PolÜtehnikiü" muutuda tõe-
liseks Tallinna Polütehnüise Instituudi õppejõudude, üliõpilaste ja tee-
nistujate häälekandjaks.

Eriline palve on toimetusel tööstuspraktikal viibivaile üliõpilastele 
ja õppejõududele, et nad koguksid võimalikult rohkem m aterjale ning 
huvitavaid fotosid sellest tähtsamast nõukogude inseneri ettevalmis- 
tus-perioodist. ' ' 1

Puhkekodudes, m atkadel ja  i ekskursioonidel viibivaiU üliõpilasilt 
ning õppejõududelt ootab toimetus reisumärhmeid, muljeid, vesteid  ja 
huvitavaid pilte, et neid avaldada meie lehe järgmistes numbrites.

Seniks aga soovime kõigile kaastöölisile ning li^ ejaskpattS ^ ^ e^ jU . 
huvitavat suvepuhkust. /te —— T l/ >

„TALLINNA POLÜTEHNIKUM '



Tagasivaade möödunud õppeaastasse
Nõukogude Eesti ‘töötaval rah-

val on suure Nõukogude Liidu 
rahvaste vennaliku pere täis- 
õigusliku liikmena avanenud 
ennenägematud võimalused tea-
duse, tehnika ja  kultuuri Liial-
daseks arendamiseks. Selie 
arengu programmi teostamine 
nõuab sadu uusi insenere, öko-
nomiste ja  teisi eriteadlasi. Par-
tei ja  valitsus on loonud kõrge-
matele koolidele, siinhulgas ka 
Tallinna Polütehnilisele Insti-
tuudile kõik võimalused kõrgelt-
kvalifitseeritud eesrindlike eri-
teadlaste ettevalmistamiseks.

Kõrgemate koolide poolt teos-
tatava töö kõige tähtsam üles-
anne on nii tulevaste kui ka 
praeguste eriteadlaste pidev tea-
dusliku, tehnilise ja  poliitilise 
taseme tõstmine, nende relvas-

TPI direktori asetäitja  õppe- ja  teadusliku tö ö  a la l  
p ro i L. Schmfdti aruandekõnest

ta mine tänapäeva uusimate tea-
duse ja  tehnika saavutustega, 
nende ideelis-poliitilise silma-
ringi laiendamine.

On möödunud järjekordne 
õppeaasta Tallinna Polütehnili-
ses Instituudis. Seega on võima-
lus heita pilk tagasi ning hin-
nata, kuidas meie kõrgem teh-
niline õppeasutus nn tulnud toi-
me temale usaldatud ülesannete 
täitmisega.

Peab konstateerima, et  ̂meie 
instituut on oma töös möödunud 
õppeaastal saavutanud tõsiseid 
edusamme ja  tugevdanud oma 
tööd mitmel alal.

TEADUSKONDADE TÖÖST

Põhilise osa TPI-s moodusta-
vad neli teaduskonda, mida ju -
hivad dekaanid, kes kannavad 
vastutust kateedrite ja  üliõpi-
laste töö eest. Jälgides pidevalt 
kõigi (teaduskonna kateedrite 
töö käiku ning seda õigesti suu-
nates on teaduskondade dekaa-
nid kogu õppe- ja  teadusliku 
töö ju h tija tek s ja  kontrollija-
teks, edendades suurt osa ka 
üliõpilaste kasvatamisel.

Dekaanide töös esines möödu-
nud õppeaasta jooksul mitmeid 
puudusi. E i reageeritud kõikide 
distsipliinirikkumisie peale, sa-
geli reageeriti mitte õigeaegselt. 
Kõiki distsipliinirikkujaid ei 
esitatud karistuse saamiseks. 
Dekaanid tegelesid vähe toot- 
misnõupidamise ettepanekutega, 
ei viibinud sageli footmisnõup-i- 
damistel, mistõttu paljud esile-
kerkinud ettepanekud jäid  rea-

liseerimata. Tehnilistes teadus-
kondades jätab palju soovida ka 
ühiskondlike organisatsioonide 
ja  dekaanide vaheline koostöö. 
Kommunistliku noorsooühingu, 
partei- j.a ametiühingu organi-
satsioonid moodustavad suure 
jõu, millise abi aga dekaanid 
vähe kasutasid sellise tähtsa 
ülesande teostamisel nagu seda 
on üliõpilaste kasvatustöö küsi-
mused. Senisest hoopis suuremat 
tähelepanu tuleb pöörata I kur-
suse üliõpilastele, kellel ei oie 
kerge kohaneda järsu ülemine-
kuga keskkoolist kõrgemasse 
kooli. Tuleval õppeaastal on ka-
vatsus määrata kõigisse esimese 
kursuse rühmadesse õppejõud- 
kuraatorid, kes oleksid otsesteks 
abistajateks dekaanidele poliit- 
kasvaiüse ja  õppemetoodilise töö 
plaanikindlal läbiviimisel I kur-
suse üliõpilaste hulgas.

KATEEDRID

TPI-s oli möödunud õppeaasta 
lõpuks 30 kateedrit ja  üks ise-
seisev õppedistsipliin. Meie õppe-, 
jõudude hulgas oli selleks ajaks 
7 teaduste doktorit, 26 teaduste 
kanditaati, 10 professorit, 28 dot-
senti jne.

Möödunud õppeaasta jooksul 
pidasid ' kateedrite _ õppejõud 
terve rida; ideelis-poliitilise ise-
loomuga loenguid, mis kahtle-
mata avaldasid mõju ka ette-
kantava õppeaine kvaliteedile. 
Paljud õppejõud on pidanud 
loenguid väljaspool instituuti. 
Yähe on esinetud aga ideelis- 
poliitilise sisuga ettekannetega 
omal erialal. On väga soovitav, 
et iga õppejõud tema poolt ette-
kantava aine küsimusi käsitleks 
ideelis-poliiiüiselt seisukohalt 
vähemalt üks kord aastas, andes 
tunnistust oma tööst õppeaine 
ümberkorraldamisel ÜK(b)P 
Keskkomitee otsuse kohaselt.

On endastihõisteiavalt selge, 
et mitte ainult marksismi-leni- 
nismi kateeder pole üliõpilaste 
ja  Õppejõudude ideoloogiline kas-
vataja, vaid ka kogu instituudi 
õpetajaskond peab kasutama 
kõiki õppetöö liike üliõpilaste

• ideoloogilisel kasvatustööl, näida- i parandamist.

ÕPPETÖÖ TEADUSLIKUST 
TASEMEST

tes konkreetsete õppedistsiplii- 
nide m aterjalide najal marksist-
liku maailmavaate printsiipide 
õigsust. Kõik kateedrid- pole sel-
les küsimuses ühesugusel mää-
ral oma ülesannet täitnud. Füü-
sika, soojusenergeetika _ ja  vesi- 
ehitiste kateedris andis õppe-
aine ümberkorraldamine ja  
täiendamine häid tulemusi, ar-
hitektuuri, kaubandusökonoo-
mika ja  mäeasjandusei kateedris 
on see ala veel lubamatult sööti 
jäänud. Selles küsimuses va ja-
me rohkem seltsimehelikku krii-
tikat meie endi pooM.

Muidugi oleneb kursuse ;t_öö 
iimberkorraildar ui <_ ideoloogilis-
tes küsimustes suurel määral 
Õppeprogrammidest j a  uutest 
õpikutest. Meid ei ole aga Kõr-
gema Hariduse Ministeerium' 
varustanud nõuetekohaselt õp-
peprogrammidega. On õppeai-
neid, mille kohta puuduvad 
veel praeguseni õppeprogram-
mid, ettenähtud programmides 
õpikute nimistu on laialdane, 
neist õpikuist leiduvad meil 
raamatukogus ainult pooled, se-
dagi pahatihti vaid ühes eksem-
plaris. K a see ala vajab kiiret

annavad ligikaudse pildi õppe-
jõudude esinemiste arv oma eri-
ala teaduslik-iehnilistes küsi-
mustes ja  õppejõudude teadus-
likud tööd. Paljud meie õppe-
jõududest on sel alal esinenud 
ui kõnede kui ka artiklitega 

■instituudis ja  väljaspool insti-
tuuti, kuid väga vähe on jälg i 
kriitilistest märkustest nende 
esinemiste kohta.

Kõrgema Hariduse Ministee-
rium on paljudel kordadel tule-
tanud meelde, et kõrgemad 
koolid peaksid senisest suure-
mat tähelepanu osutama oma 
töö metoodilistele küsimustele 
üldse ja  eriti üksikute õppe-
ainete erimetoodikale. Meie ins-
tituudis koostati möödunud õp-
peaasta II  kvartali jaoks koguni 
üleinstituudilme metoodilise töö 
koondplaa-n, mis nägi ette terve 
rea tähtsate ■.küsimuste läbitöö-
tamist instituudi nõukogus. Põ- 
hilises osas jn e .. täitsime selle 
plaani, kuid üldiselt ei saa teh-

tud tööd veel lugeda kuigi tähe-
lepandavaks. Paljud Õppejõud 
pole sellele rõhku pannud. Tõsi 
küll, mitmed võibolla on mõel-
nud oma töö metoodika üle, 
kuid peavad seda enda teada. 
Tuleval õppeaastal tuleb põhja-
likult töötada loengute, semina-
ride, praktikumide, projektide, 
tööstuspraktika ja  eksamite me-
toodika alal.

Tunduvalt rohkem senisest 
tuleb tähelepanu pühendada 
üliõpilaste iseseisvale tööle. Ei 
saa kuidagi leppida sellega, et 
üliõpilasele dikteeritalcse se-
mestri jooksul , konspekt, mida 
ta ■■ peab peaaegu sõnasõnalt ek-
samil teadma, jättes sealjuures 
hooletusse erialase kirjanduse 
iseseisva uurimise. Sellisel pu-
hul ei saa lugeda üliõpilaste 
.teadmiste . 'taset küllaldaseks. 
Õigesti talitas prof. A. Altma I 
kursuse füüsika loengul, jättes 
mõned lihtsamad küsimused 
lo e ihul hoopis käsitlemata ja

näidates vastavas õpikus koha, 
kust neile küsimusile võis vas-
tuse leida. Nii tuli kõigil üli-
õpilasil paratamatult kasutada 
ka õpikuid. Selliseid meetodeid 
rakendades peaks ka teised õp-
pejõud suunama üliõpilasi õpi-
tava m aterjali iseseisvale läbi-
töötamisele.

ÕPPEJÕUDUDE IDEELIS- 
POLIITILISE TASEME 

TÕSTMISE

põhiliseks vormiks möödunud 
õppeaastal oli õppimine Mark- 
sismi-Leninismi öhtuülikoolis. 
Meie töötavatest õppejõududest 
oli registreeritud Marksismi-Le- 
ninisrai Öhiuülikooli I kursusel 
25 ja  II kursusel 80 õppejõudu. 
Ei saa aga vaikides mööda: min-
na puudustest, mis esinesid õp-
pejõudude po! ihkas vaitusli kus 
töös. Kogu aasta jooksul ei suu-
detud täielikku korda luna 
MarksismiWLeninismi Õhtuti li- 
kooli loengutest osavõtus. Mit-
med õppejõud on viibinud vaid 
üksikutel loengutel. Eksamite 
sooritamise tähtpäevadest ei ta-
hetud kinni pidada, Paljud õp-
pejõud ei sooritanud eksameid 
õigel a jal (sm-d Särev, Rosova, 
Koppel, Solba, Muisclmeek jt). 
Neist vigadest peame püüdma 
hoiduda eeloleval õppeaastal. 
Üldiselt nõrku tulemusi näitasid 
möödunud -õppeaasta jooksul ise-
õppijad õppejõud. Neile organi-
seeritakse eeloleval aastal vas-
tavasisulisi eriseminare.

Õppejõudude ideelis-poliitilise 
taseme tõstmisega on lahutama-
tult seotud

ÜLIÕPILASTE IDEELIS- POLII-
TILINE KASVATUSTÖÖ

Siin on peale marksismi-lgmi- 
nismi kaasa aidanud suuremal 
või vähemal määral ka paljud 
teised õppeained. Marksismi-leni- 
nismi loengud äratasid .suurt 
huvi üliõpilastes, kusjuures eriti 
kasulikeks osutusid õigesti or-
ganiseeritud seminarid. Õppe-
jõudude hinnangud kinnitasid 
üksmeelselt, et m-arksismi-leni- 
nismi põhialuste ja kindla ideo-
loogilise suuna omandamine on 
möödunud aastal muutunud tub-
listi põhjalikumaks. Seda väida-
vad ka objektiivsed andmed 
stenografeeritud üliõpilaste vas-
tustest marksistlik-leniiilike tea-
duste eksameil. Suurt tähtsust 
üliõpilaskonna' .• poliitilises kas-
vatustöös omavad ka poliitinfor- 
inafsioonid. Viidud läbi igas Õp-
perühmas üks kord nädalas, 
osutusid nad vaga kasulikeks 
vahendeiks üliõpilaste üldpolii-
tiliste teadmiste täiendamisel. 
Siiski esines läbiviidud poliit- 
informatsioonides mõningaid tõ-
siseid puudusi. Nii näiteks oli 
temaatika sageli liiga teoreeti-
line, seistes eemal tänapäeva 
akuutsetest, valis- ja  sisepoliiti-
listest sündmustest, milliseid ta 
just nimelt peaks käsitlema, Sa-
geli meie poliitinformatsioonid 
igakord ei tabanud õiget tooni 
vestluses. Selle asemel, et esi-
neda agitaatorina, valiti mõni-
kord rahulik jutustav väljendus-
viis, mis ci kutsunud esile kül-
lalt huvi | i ai tuvsust kuulajas-
konnas. Tulei ai õppeaastal oleks. 
"Otstarbekam kogu agitatsiooni- 
töö läbi viia akadeemilistes rüh-
mades nende oma jõududega, 
anda konkreetsed ülesanded 
eesrindlikele üliõpilastele,vabas-
tades seega õppejõud sellest 
tööst.

Tähtsa koha tulevaste kaad-
rite poliitilises kasvatustöös 
omavaid

ÜLDLOENGUD
Neid on.peetud möödunud õppe-
aasta jooksul mitmes erikohas: 
auditooriumides, ühiselamutes 
jne. Olles üldiselt hästi etteval-
mistatud, ei saa rahule jääda 
nende temaatikaga. Huvitava 
temaatikaga hästi, ettevalmista-
tud loenguil on tohutult suur 
tähtsus kasvatustööl liliöoilaste

seas. Kõneldes üliõpilaste ideo-
loogilisest kasvatu sest ei saa 
mööda minna k a  meie isetege-
vusringide tööst. See küsimus 
pole kaugeltk i teisejärgulise 
tähtsusega. Ü liõp ilaste kultuuri-
liste tarv iduste rahuldamine 
peab vastam a neile nõuetele, 
mida selles osas esitab üliõpilas-
kond. ICuliup. r iim e  isetegevus 
peab olema huvitav , neab neid

edasi viima, arendama ja  kas-
vatama ideelis-poliitiliselt. Sel-
les osas oleme veel vägai vähe 
teinud. Kahtlemata on üliõpilas-
konnas palju rohkem huvisid ja  
ka andekust mitmel kunstilisel 
alal, mida meie ühiskondlikud 
organisatsioonid ei ole veel väl-
ja  selgitanud ega õigesti suuna-
nud. Muidugi oli suureks takis-
tuseks kunstilise isetegevuse 
arendamisel oma klubi puudu-
mine, mis oli tingitud ruumide 
ülekoormatuse tõttu. See ei õi-
gusta aga veel isetegevusringide 
tagasihoidlikku tööd.

TEADUSLIKU TÖÖ KÄIGUST

T iima.se 1 a ja l  on päevakorda 
•tõusnud hüüdlause — ..Teadus 
lähemale tootm istööle!" Teadus-
lik uurimistöö m e il on üha enam 
jälginud seda suunda. Ka TPI 
teaduslile-tehnilisel konverentsil 
ja  m ajandusteaduskonna teadus-
likul kon veren tsil esinesid pal-
jud õppejõud ettekannetega, mis 
olid otseselt seotud tööstusi 
puudutavate käsm ustega,. Pal-
jud nendest töödest on juba 
rakendatud tootmisprotsessi, mit-
med uurimused on ellurakenda-
mise 1.

Õppejõudude teadusliku uuri-
mistöö tulem used on kokkuvõt-
tes järgm ised. 1948. aasta uuri-
mistööde plaan  j ä i  osaliselt tä it-
mata ja  m itm ed teemad kanti 
üle 1949. a. p la a n i. Nagu hiljem  
selgus, olid p a lju d  kateedrid 
(metallide tehnoloogia, kanban- 
dusölconoomika. statistika ja  
raamatupidamise, füüsika katee-
der) vastutustundetult suhtunud 
uurimistööde p laan i koostamisse, 
võttes tö öp laan i teemasid, mis 
ilmselt polnud jõukohased ka-
teedri antud koosseisule ja  mil-
le teostam iseks puudusid v a ja -
likud sisseseaded ning varustus.

Ka uurim istööde teostamise 
kontroll oli äärm iselt nõrk. P a l-
jud kateed rid  tegelesid sedavõrd 
Vähe tead u slik u  uürmiisföögä,

et tihti unustati kateedri ju ha-
ta ja  poolt isegi uurimistöö tee-
ma. millega oli vaja tegeldai.

Nõrgalt juhtisid teaduslikku 
uurimistööd prof. Mark, prof. 
Borkvel jt.

Võrdlemisi rahuldavalt toimus 
teaduslik töö teede ja  vesiehi- 
tiste, orgaanilise keemia ja  soo-
jusenergeetika kateedrites. 1948.
a. lõpul ja  1949. a. alguses ka-
teedrite teadusliku uurimistöö 
elavnemise tõttu võisime tööde 
teostamisel märkida tunduvaid 
edusamme.

Valminud tööde hülgas õn 24 
õpikut ja  õppevahendit, 5 kan-
didaadi dissertatsiooni (sm-d 
Silde, Arnbros, Otlot, Lepikson, 
Vilbok). 1948/49. õ. a. sooritatud 
teaduslikest uurimistöödest esi-
tati parimad tööd Nõukogude 
Eesti preemiatega autasustami-
seks.

1949. a. kevadel lülitusid TPI 
kateedrid ja  õppejõud Lenin-
gradi kõrgemate koolide patrioot-
likku algatusse, osutada maksi-
maalset abi tööstus- ja  majan- 
dusettevõtotele loova koostöö 
korras ning sooritada akuutseid 
tehnilisi ja  majanduslikke küsi-
musi laiendavaid teaduslikke 
uurimusi-

Õppejõudude ja  üliõpilaste 
aastasest tööst kõige parema 
ülevaate annavad meile

EKSAMISESSIOONID

Analüüsides talvise eksami-
sessiooni tu lem usi instituudi 
nõukogus selg u s, et üliõpilased 
on õppejõudude poolt neile esi-
tatud nõudm ised hästi täitnud. 
Õppejõud a g a  on  liiga tihti, ka 
kõrgem ate eksam ihinnete mää-
ramisel, leppinud ainult kons-
pektidest am m endatud teadmis-
t e g a .  Aine läbitöötam isel on lii-
ga vahe kasutatud lisakirjan- 
clusf, m ida nõutakse õppepro-
grammides, "j-

Arvestades talvise eksamises-
siooni läb iaru tam ise tulemusi 
instituudi nõukogus on kevadi-
sel sessioonil õppejõudude nõud-
mised tundu v a it  suuremad. Se-
nisest enam  rõhku on pandud 
ügiõpilaste iseseisvale tööle se-
mestri v ä lte l, mille tulemusena 
ka eksam ite hinded enamikel 
juhtumeil peegeldasid tõsist ise-
seisvat tööd õpikutega, samuti 
m itm esuguste teoste ja  k irjän - 
duslike a ll ik a te  läbitöötamist. 
Üliõpilased võisid eksameil tih-
ti päris h ästi vastata ka neiLe 
küsimusile,, m ille le  poleks leid-
nud vastu st loengüte põhjal 
koostatud konspektist. Ka 
lis-polii tilised  elemendid, mis 
viidi sisse õppetöösse ja  kogu 
ideelispoliitiline kasvatustöö ins-
tituudis ou avajdanud tähele-
pa udavat m õ j u i üliõpilaste polii-
tilisele aren gu le, mis ilm ekalt 
nähtub k a  üliõpilaste vastustest 
kevadisel eksamisessioonil. Nii 
näiteks o n  t füüsika kateedri 
andmeil ideoloogilised küsimu-
sed j.a kodum aiste teadlaste saa- 
'vuhised ek sam ite  vastustes vää- 
rikait es ile  tõstetud.

Õppeaine „Riigi j a  õiguse alu-
sed" ek sam il selgitasid üliõpila-
sed tä iesti oskuslikult riigi ja  
õiguse klassiolem ust ning tõid 
näiteid nõukogude ühiskondliku 
ja  r iik lik u  k o n «  suurtest eelis-

t e s t  v õ rre ld es kapitalistlikega-.
M ehaanikateaduskonna 11 k u r-

suse üiiõpil'asec  ̂ kasutasid võõr-
keele e k s a m i l  tekstina kõrgah- 
jn.de/ eh itu sse puutuvaid m u -
lale. k u s ju u re s  nad teadlikult

tõid näiteid edusammudest, mis 
meil sel alal on saavutatud.

Need eksamitel esinenud üksi-
kud faktid annavad -tunnistust 
sellest suurest ideoloogilise üm-
berkujundamise protsessist, mis 
praegu toimub meie instituudis. 
Hea töö kõrval esineb siiski veel 
mitmeid kõrvaldamist vajavaid 
puudusi. Kaugeltki kõik täht-
samad nõukogude teaduse ja  
tehnika saavutused pole veel 
üliõpilastele selgeks tehtud. Roh-
kem rõhku tuleb panna arhitek- 
tuuriliste ainete, mäeasjanduse 
ja  mitmete teiste erialade saa-
vutuste tutvustamisele üliõpilas-
konnas. Rea Õppejõudude puu-
dulikud kogemused moodsa nõu-
kogude tehnika alal ja  vastava 
kirjanduse puudumine raamatu-
kogus on tähtsamad pidurdavad 
momendid ses osas, mis vajavad 
kiiret likvideerimist.

Kokkuvõttes võib konstateeri-
da, et üliõpilastele esitatud 
nõudmised on tunduvalt suure-
nenud. Pidevalt suurenemise 
tendentsi näitab ka üliõpilaste 
teadmiste tase. Et aga kõrgen-
datud nõudmiste tõttu tänavu 
kevadise eksamisessiooni kesk-
mised' hinded võrreldes eelm iste 
perioodide tulemustega, on la n -
genud (eksamid hindele ..väga 
hea" sooritanute */o. 1947/48 õ. a. 
oli 15,8; 1948/49 õ. a. talvisel 
eksamisessioonil 27,4 ja  k. a. 
kevadel 12,1), siis näeme, e t 
mitte kõik üliõpilased pole v ee l 
vajalikul määral pingutanud, 
pole veel' jõudnud nõutavale” 
tasemele.

Kõigil • õppe- ja  teaduslike 
küsimustega tegelevad tö ö ta ja il 
tuleb hoolitseda selle eest, c t 
möödunud õppeaastal esinenud 
puudused ja  vead kindlasti, 
kõrvaldatakse eelolevaks 1949/50 
õppeaastaks ja  Tallinna PoHi- 
tehniline Instituut koos Nõu-! 
kogude Liidu teiste kõrgem ate 
õppeasutustega saavutab Lenini J  
Sialini partei juhtimisel uusi 
edusamme kommunismi üles/ 
ehitamisel meie maal.



j  uba paar n ä d a l a t  toimub TPI- 
:-sse astumise soo viavald u ste vas-
tuvõtt k esk koolilõp etan u il!, kes 
on otsustanud o ro a  noore jõu ja  
energia p li h e n d a d a  n õ uk o g u de 
tehnika tundm aõppim isele^_ ning 
.rakendamisele m e ie  võimsalt 
arenevas rah vam ajan d u ses.

Uute ü liõ p ilaste  vastuvõtmi-
seks on TPI p eah oo n es muga-
valt sisustatud .a v a r  vastuvõtu-
komisjoni töö ru u n i, kust soovi-
ja ile  antakse ju h  tn ööre ja  sele-
tusi vastuvõtu- j a  õppeiutgiraus- 
te kohta. Nagu v iim a ste  päeva-
de kokkuvõtted n ä ita v a d , tunne-
vad k esk k o o lilõ p eta jad  suurt 
huvi kõrgema: te h n ilis e  erih ari-
duse vastu. K ü m n ed  ja  kiimneu 
noored käivad iga. ^päev tutvu-
mas TPI-ga ja  in s titu u ti vastu-
võtu tingim ustega, b riti roiike- 
arvuliselt k ü la s ta ti vastuvõtuko-
m isjoni Eesti N S V  koolinoorte 
kunstilise ise te g e v u se , omaloo-
mingu ja  sp o rd i olümpiaadi 
a ja l, millal k ü la s ta ja te  arv tõu-
sis m itm esajani.

T  utvu nenud vastuvõtuitn g’i-
mustega esitavad  v-astsed kesk -
koolilõpetajad h u lg a lise lt soovi-
avaldusi edasiõppim iseks TPI er i-
nevais tead uskondades ja  osa-
kondades. N agu nähtub soovi-
avaldusi st, tu n ta k s e  noorte hul-
gas enam huvi k eem ia-m äe tea-
duskonna, sa m u ti ehitusosakon-
na hü d rotehniliste  ehitiste ning 
tööstus- ja  ts iv iile h itis te  e r i-
harudes õppim ise vastu. Noored 
teavad, ei m a in itu d  alad on 
ühed tä h tsa m a te st nõukogude 

rrah v ama j  andu se s  j a  seepärast

TPI ettevalm isfusosakonna lõpetanud noored sm. N äkk, 
sm. Pr aust ja sm. Vettib ci taha peatuma jääda poolel teel, vaid  
esitasid kohe keskkoolikursuse lõpetam ise järele  sooviavaldused  
TPI vastuvõtukom isjon Ue edasiõppim iseks instituudis.

H iljuti esitasid TPI ELKNÜ 
algorganisatsioon ja  TPI ameti-
ühingu komitee ühise üleskutse 
kõigile TPI üliõpilastele abista-
da oma tööga Eesti NSV maa 
elektrifitseerimist. Üliõpilased 
kommunistlikud noored on ot-
sustanud omapoolse panusena 
töötada hüdrojõujaamade ehi-
tustöödel vähemalt 15 päeva. See 
T P I kommunistlike noorte alga-
tus on leidnud sooja poolehoidu 
TPI direktsiooni, ELKNÜ Kesk-
komitee ja  maa elektrifitseeri-
mist teostavate ettevõtete poolt. 
Algatus on küllalt suur ja  täh-
tis selleks, et seda süvendada, 
vila laiadesse massidesse, kutsu-
da sellele järgnema kõiki ENSV 
koolide kommunistlikke noori, 
aga ka teisi üliõpilasi ja  õpilasi, 
ametiühingute liikmeid. Algatus 
on seda hinnatavani, et ta on 
tulnud üliõpilaste endi hulgast 
ning tööde läbiviimise organi-
seerimisel on kõigiti arvestatud 
üliõpilaste huvidega.

Esimese objektina on TPI üli-
õpilastele usaldatud Kotka-Kõn- 
im hüdro jõujaam a ehitustöö, 
miile teostamiseks sõitis 4. juu -

lil kohale esimene töörühm. 
Kommunistlikest noortest koos-
nev töörühm jääb Kotka-Kõn- 
nusse viieteistkümneks päevaks, 
millise a ja  jooksul loodetakse 
lõpule jõuda põhiliste ehitustöö-
dega. Samaaegselt alustatakse 
elektrifitseerimistöödega ka Tu-
dulinnas. Osa meie kommunist-
likest noortest viibib praegu 
tööstuspraktikal; pärast praktika 
ülesannete teostamist siirduvad 
ka nemad hüdro jaamade ehitus-
töödele. Elektirfitseerimistööde- 
le sõitvate gruppide koostamine 
toimub Koplis, instituudi pea-
hoones, kus antakse ka lähemat 
informatsiooni eelmiste gruppide 
tööst ja  töö tingimustest. A sjahu-
viliste! pöörduda sm. Saare 
(TPI iiliõpilaskomitee — telef. 
05-101) või sm. Tarkpea (TPI 
ELKNÜ komitee) poole.

Komsomoli komitee kutsub 
üles kõiki TPI üliõpilasi järgne-
ma meie parimate noorte algatu-
sele andma oma panuse üldrah-
valiku ürituse teostamisel  ̂— 
meie kolhooside ja  sovhooside 
elektrifitseerimisel.

nende sooviks on spetsialisee-
ruda just ülalmainitud aladel.

Töötavate noorte sooviks on 
õpinguid jätk ata  mehaanika-, 
ehitus- ning keemia- ja  mäe- 
teaduskonna õhtuses sektoris. 
Õppimine siin võimaldab teadu- 
sejauuliste! noortel omandada 
kõrgem eriharidus, kitid samal 
a ja l tui võimalus olla rahvama-
jandusele kasulik praktilisel 
alal töötades.

Instituuti astumise sooviaval-
duste vastuvõtmine kestab 31. 
juulini, mille järele  korralda-
takse sisseastumiseksamid 1.—20. 
augustini. Ja  edukalt eksamid 
sooritanud noored .alustavad õp-
petööd 1. septembril, kasvades 
väärikaiks järglasiks nõukogude 
insenerile, m ajandusteadlasele, 
kes on suuteline edasi viima 
meie k iirelt arenevat tööstust ja  
rahvamajandust.

Uusi kaadreid rahvamajandusele

Seoses s õ ja jä r g s e  stalinliku 
viisaastaku 'teo stam ise l meie 
rah v am ajan d u sele  langevate 
ülesannetega o m a b  suurt täht-
sust k v a lifitse eritu d  kaadrite et-
tevalm istam ine. L isak s möödu-
nud aastail lõ p e ta n u ile   kaitseb
kai,, tauav i ü le  s a ja  noore nut-
jam  u *• i ilase o m a  diplomitöid.

h i il i vii lõ p e ta s  riiklik e k -
samikomisjon o m a  enatti kui nä-
dal aega kestnu d , istungid ma-
jand u stead u skonnas. Selle a ja  
kestel k aitsesid  mitukümmend 
ma j andustead u s k  onna tööstus-,
kaubandus- j a  rahandusharu  üli- 
õpilast-d ip loBiaiid i oma diplomi-
tööd ja  sa a v u ta s id  m ajandus-
teadlase k v a lifik a tsio o n i vasta-
valt õpitud e r ia la le .

Nii täitis j a  k a its e s  tööstusha-
ru üliõpilane-diplom and Leo 
Toomsalu om a diplomitöö „Ko- 
haliku ja  k o o p e ra tiiv se  tööstuse 
kütfebaas ja  s e l l e  edasised aren-
guperspektiivid H ar ju  maakon-
nas" sama e d u k a lt ,  kui ta enne 
ülikooli a s tu m ist kaitses .relv 
käes oma so ts ia lis tlik k u  kodu-
maad. Sm. T o o m sa lu  diplomitöö 
hinnati ..všiga h e a k s " .  Samuti vä-
ga hea h in n an g u  saavutasid de-
m obiliseeritud s õ  jam ehed L. E ru -
tus, R. Rits jt -

Tööstusharu ü liõpilase Her- 
b e r i Paida d ip lom itö ö  teemaks

oli,, Tehnilis-tootmisfinantsplaani 
koostamise metodoloogia Eesti 
NSV Kalatööstuse Ministeeriumi 
ettevõtteis". Pärast töö kokku-
võtte ettekandmist ja  eksamiko-
misjoni poolt esitatud küsimuste- 
le^vasiamist otsustati sm. Paida 
'diplomitöö- hinnata „väga heaks" 
ja  temale välja  anda diplom 
kiitusega.

Kaubanduslxaru üliõpilane L i-
ban R aja  kaitses oma diplomitöö 
„Ivaubandusvõrk Valgamaal ja  
selle edasise kujundamise prob-
leeme", saavutades samuti hin-
de „väga hea". Ka sm. R ajale ot-
sustati ,v älja  anda diplom kiitu-
sega. Samasuguseid tulemusi 
saavutasid veel tööstusharu ü li-
õpilased Ilse Truus ja  Evi Hiie- 
lo, rahandusharu üliõpilane Ro-
land Haavalaid j. t.

Pärast edukat diplomitööde 
kaitsmist asuvad noored m ajan-
dusteadlased oma tööpostile rah-
vamajanduse mitmesugustel ala-
del. Nü täidab L. Toomsalu hil-
juti moodustatud Jõhvi maakon-
na plaanikomisjoni esimehe vas-
tutusrikkaid ülesandeid, R. Rits 
töötab osakonnajuhatajana teks- 
tiilikäitises ..Punane Koit", ma-
jandusteadlane kaubanduse eri-
alal S. Strasch töötab ENSV 
Kaubandusministeeriumis osa- 
konnaiuhatäia asetäitjana ine.

T P I  õpperuumide ja ühiselamute 

remont uueks õppeaastaks

P E SM N D L IK ' NÕUKOGUDE INSENER. PEAB TEOREETILIS-
TE t e a d j a t e  k õ r v a l  o m a n d a m a  k a  p r a k t i l i s i  k o -

jGEMUSI. J d i l :  T P I Pliopit ed A. Semjonov ja  S. Vahimets 
. tööstuspraktika.I T„lUnia

Käesoleval aastal on instituudi 
õpperuumide ja  ühiselamute re-
mondiks assigneeritud õigeaeg-
selt küllaldased summad, mis 
võimaldavad teostada kapitaal-
remonti kõigile instituudi hoo- 
neile. Seejuures üheks peaobjelo 
tiks on keemiateaduskonna hoo-
ne, kus teostatakse kapitaalre-
mont nii kõigile sisemistele ruu-
midele kui ka hoone välisosa- 
dele. Juba praegu käib siin 
hoogne töö, mis lõpetatakse 
käesoleva kuu jooksul.

Eelolevaks õppeaastaks saavad 
uue välimuse ka paljud peahoo-
ne ruumid, nende hulgas ka hil-
juti sisustatud võimlemissaal, 
mitmed auditooriumid jne. Ma-
jandusteaduskonna ruumide re-

mont lõpetatakse juba 20. ju u -
liks.

Auditooriumid ja  laboratoo-
riumid (täiendatakse uue mööb-
liga ja  õppeabinõudega. Täiesti 
uued ruumid saab omale mäe- 
asjanduse laboratoorium.

Üliõpilaste ühiselamutes re-
monditakse täielikult kõik ruu-
mid, milliseid ei korra.sta.tud
1948. a. suvel. Ühiselamud täien-
datakse ka uue mööbliga.

Tänu Nõukogude valitsuse ja  
kommunistliku partei hoolele 
luuakse soodsad tingimused õp-
petööks ja  paranevad meie üli-
õpilaste materiaalsed ja  elu-
kondlikud tingimused.

F. SOOSAAR

VAADE TPI KEEMIAHOONELE

Raam atukogu m eie abim ees
TPI raamatukogu on alles 

noor. Arhiivimaterjalide põhjal 
on raamatukogu asutatud 1936. a. 
Alustades tegevust 8000 köiteli-
se koguna oli siin käesoleva õp-
peaasta lõpuks juba üle 115.000 
köite mitmesugust õppejõudude-
le ja  üliõpilastele vajalikku k ir-
jandust.

Eriti rohkesti on raamatuid 
juurde muretsetud 1944. a. sügi-
sest alates. Ainuüksi möödunud 
õppeaasta jooksul suurenes 
meie raamatute tagavara enam 
kui 15.000 köite võrra. Raam a-
tute kõrval leidub siin veel 230 
teaduslikku a ja k ir ja  kõikidelt 
teaduse erialadelt, mis võimal-
davad j  äi gida Nõ ukogudemaa, 
samuti teiste1 maade kaasaegse 
tehnika ja  teaduse päevaküsi-
musi. Olemasolev kirjandus 
leialj elavat kasutamist üliõpi-
laste ja  õppejõudude poolt. \

Nii laenutati 1948/49. Õppeaas-
tal raamatuid koju ligemale 
40.000 eksemplari, higemislauda- 
des kasutamiseks laenutati raa-
matuid enam kui 10.000 korral.

Need ' arvud oleksid veelgi 
palju  suuremad, kui raam atu-

kogu omaks kõik nõutavad teo-
sed. Selle puuduse ületamiseks 
on loodud NSVL 16 suurema 
raamatukoguga sidemed raama-
tute laenutamiseks: näit. laenu-
tatakse raamatuid Moskvas asu-
vast Lenini nimelisest riiklikust 
raamatukogust, Leningradis asu-
vast Saltõko v-Stšedrini nim. raa-
matukogust jm . Samuti tellitak-
se sealt raamatu-mikrofilme ja  
foioäratõmbeid. Eeloleval õppe-
aastal on kavatsus mikrofilmi 
kasutamist laiendada ja  insti-
tuudile muretseda film i’ lugemi-
se seadeldis.

Peale selle teostab TP I raa-
matukogu veel paljude NSVL 
teadu riike uurimis- ja  Õppeasu- 
tistcga teaduslike tööde ning 
väljaannete vahetamist, mis või-
maldab pidevalt jälgida meie
eesrindliku teaduse saavutusi.

Uuema kirjanduse kättesaam i-
se hõlbustamiseks töötab insti-
tuudi juures TP I raamatukogu 
šeflusahxne raamatumüügilaud, 
kust soovijail on alati võimalus 
saada nii teaduslikke kui lca ilu-
kirjanduslikke teoseid.

E. Saadre



Kehakultuur ja. sport

PALJUD 'TALLINNA POLÜTEHNILISE INSTITUU-
DI ÜLIÕPILASED — SPORDIKLUBI LIIKMED ON 
N II Ü LELI IDULISES ULATUSES ITUI KA MEIE L II-
DUVABARIIGIS TOIM UNUD SPORDI VÕISTL USIL 
SAAVUTANUD MITMEID ESIKOHTI. ÜLETADES 
VANADE MEISTERSPORTLASTE NIMEL PÜSINUD 
REKORDEID, M ILLE TULEMUSENA NII MÕNIGI 
VANAMEISTER ON SUNNITUD LOOVUTAMA OMA 
TSEM PI0N1T1ITLI. NOORED ON OMA SAAVUTUS-
TEGA NÄIDANUD , ET NAD ON VÕIMELISED VÄÄ-
RIKALT KAITSMA N II EESTI NSV KUI KA OMA 
ÕPPEASUTUSE SPORDIAU.

PILTID EL ÜLAL (vasakult) 0 . Alas mänguhoos — A. 
Kõverjalg võidukarika ja  diplomiga pärast edukalt lõppe-
nud võistlust — J . Sandhank Riias toimunud võistlusil 
tõkkeid ületamas; A LL (paremalt) B. Junk (paremalt esi-
mene) Riia staadionil möödumas võistlejaist — H. Raus- 
berg.

Käim ine — kasulik ja  
tervislik spordiala

Kosutavat suvepuhkust
kaunites palkades

Kosutava puhkeaja veetmi-
seks on nii meil kui ka teistes 
liiduvabariikides organiseeritud 
tihe puhkekodude, sanatooriu-
mide ja  turismibaaside võrk, 
kuhu käesoleval õppevaheajal 
meie instituudist siirdub puhkust 
veetma arvukalt üliõpilasi.

Võrreldes möödunud aastaga 
jagas üliõpilaste ametiühing oma 
liikm eile — üliõpilastele sel su-
vel tunduvalt rohkem puhkeko-
du, sanatooriumi ja  ekskursioo-
nide pääsmeid. Üle kolmeküm-
ne üliõpilase puhkavad juid i ja  
augusti kuudel vaikses m ereäär-
ses puhkekodus — Võsul. Võru-
maa metsade vahel K ubija 
järve kaldal asub Yõru-Kubija 
puhkekodu — sinna siirduvad 
puhkama 10 üliõpilast. Peale 
puhkekodupääsmete on välja  ja -
gatud viis pääset Pärnu ja  Pü-
hajärve sanatooriumidesse.

Kasulikult veedavad üliõpila-
sed puhkeaja tundma õppides 
meie ääretu kodumaa kaunimaid 
ja  huvitavamaid paiku. Augusti 
kuul külastavad 10 üliõpilast 
Moskvat, kus 10 päeva jooksul 
tutvutakse meie kuulsusrikka 
pealinna vaatamisväärsustega. 
N eljale üliõpilasele on võimal-
datud osa võtta ekskursioonist 
Kaukaasiasse, kus kolme nädala 
vältel tutvutakse Nõukogude 
Liidu kuulsaimate suvituskohta-
dega — Hosta, Sotši ja  Kislo- 
vodskiga.

Kuna nõudmine pääsmetele 
ületas olemasolevate pääsmete 
arvu, siis rahuldati eeskätt nen-
de üliõpilaste soovid, kes eesku-
juliku õppeedukuse juures on 
aktiivselt kaasa töötanud ühis-
kondlikes organisatsioonides.

Üliõpilane A. HÕBEMÄGI

Demobiliseeritud on 
unustatud

Umbes 200 demobiliseeritud 
sõdurit õpib TPI-s. Paljud neist 
nagu näiteks sm-d Oserov, Pe- 
tuhov jt .  on eesrindlased õppi-
mises. Nõukogude valitsus ja  
bolševike partei pühendavad 
suurt tähelepanu demobiliseeri-
tud sõdurite eest hoolitsemisele. 
Meie instituudis peaks nende 
küsimustega tegelema ühiskond-
likud organisatsioonid, -aga sa-
muti instituudi direktsioon.

Senised tulemused neis kü-
simustes näitavad, et mõned 
seltsimehed on halvasti arusaa- 
nud nende tähtsusest. Õppeaasta 
kümne kuu vältel, millal mina 
olen viibinud instituudis, meie 
ühiskondlikud organisatsioonid 
ei ole vaevaks võtnud isegi or-
ganiseerida vestlust demobili-
seeritud seltsimeestega^  ̂rääki-
mata mingist reaalsest abist.

Paljud  demobiliseerituist va-
javad sanatoorset puhkust, kuid 
ametiühing ei ole pööranud sel-
lele tähelepanu.

Üliõpilane E. M aškovski

PARIM RAADIOAMATÖÖR 
AVO TALVET -  TPI füüsi- 
kdla.boral.oor iumi vanem labo-
rant, ke lle  poolt konstrueeri-
tud raadiosaatejaam  saavutas 
\Moskvas 8. ü leliidu lisel raa- 
dionäitusel I  auhinna.

Viimase a ja  tähtsamaid spor-
disündmusi olid kahtlemata 18. 
ja  19. juunil Riias toimunud tra -
ditsioonilised Läti NSV — Eesti 
NSV ja  nädal hiljem  Tartus toi-
munud Leningrad — JCesti NSV 
kergejõustiku matšvõistlused. 
Neil võistlustel esinesid väga 
edukalt ka TPI sportlased. Eriti 
silmapaistva tag a jär je  saavutas 
Riias noor TPI esimese kursuse 
üliõpilane Bruno Junlc, kelle esi-
nemise kohta «Rahva Hääl" k ir-
jutab järgm ist: «Suurepärase
saavutusega tuli toime Tallinna 
Polütehnilise Instituudi üliõpila-
ne Bruno Junk, kes võitis 10 km 
käimise, võites Nõukogudemaa 
selle ala parimaid meistersport- 
lasi Kruklinsi ja  Zeltini. B. Ju n-
gi poolt saavutatud aeg 45 m. 
50,4 sek. on uus üleliiduline re -
kord."

Ka teised TP I sportlased esi-
nesid hästi, neil võistlustel; nii 
saavutas üllatusvõidu 5000 m 
jooksus meestele m ajandustea-
duskonna neljanda kursuse üli-
õpilane A. Kõverjalg a jaga 
15.50,4. 80 m. tõkkejooksus nais-
tele saavutas Laasiku jä re l teise 
koha TPI ehitusteaduskonna 
esimese kursuse üliõpilane 
J. Sandbank a jaga 12,5 sek.: 
kolmikhüppes tuli esikohale me- 
haanikateaduskonna neljanda 
kursuse üliõpilane H. Rausberg 
tagajärjega 15,8 m. Üldkokku-
võttes võitis Eesti NSV võistkond 
lätlasi tagajärjega 150,5:128.

25. ja  26. junnil Tartus toimu-
nud Leningrad—Eesti NSV k er-
gejõustikuvõistlustest võtsid osa 
TPI perest J. Sandbank, H. Raus-
berg, Ä. Kõverjalg ja  M. V alli-
kivi. Seekordsel esinemisel meie 
sportlased demonstreerisid jä r je -
kordselt, et nad moodustavad 
Eesti kergejõustildaste paremi-
ku. LI. Rausberg tuli kindlalt 
võitjaks kolmikhüppes. saavuta-
des kolmanda koha kaugushüp-
pes. Rausbergi kohta k irju tas 
„Noorte H ääl": «Kolmikhüppes
jä i kaasvõistlejaile ületamatuks 
NSV Liidu tšempion H. Rausberg 
tagajärjega: 13,94 m.“ Samuti
hästi esines noor T P I majandus-
teaduskonna esimese kursuse

üliõpilane M. Vallikivi, tulles I 
võitjaks rask el ra ja l  400 m jo ok -
sus. Selle jooksu kohta märgib 
«Noorte H ääl": «Esimese võitlus- 
päeva kaasakiskuvam aks alaks 
oli 400 m jooks meestele. Eesti 
NSV esindaja M. Vallikivi püsis 
kuni viimase sirgeni viimasel 
kohal, võimsa lõpuspurdiga möö-
dus ta aga eesole jaist ja  võitis 
jooksu a jag a  51,2 sek. Teiseks ja  
kolmandaks jä id  Leningradi 
esindajad P. K ijanenko j a  K .Š i- 
mov a jaga vastavalt 51,6 ja  51,9. 
Tulemused on rasket võistlus- 
rada arvestades kõigiti head."

. A. K õverjalg näitas veel kord, 
et ta  praegusel hetkel on 1500 m 
jooksus Eesti NSV tšempioni 
E. Veetõusme väärikas järglane, 
saavutades Tartus toimunud 
võistlustel kolmanda koha ajaga 
4.09,8 (esimesele kohale tulnud 
E. Veetõusme aeg oli 4.07,4). 
J. Sandhank seekord võttis osa 
ainult naiste 1000 m teatejook-
sust. Selle jooksu kohta k ir ju -
tati: «Naiste 400—300—200—100 m 
teatejooksus saavutsid V. Tam- 
berk, H. Karilaid, J . Sandbank 
ja  E. Laasik a jaks 2.28,2, mil-
line tagajärg on vabariiklikust 
rekordist ainult 0,3 sekundi võr-
ra nõrgem."
^ P raeg u  viibib 15-liikmeline 
TP I meeskond Odessas kõrgema-
te koolide spartakiaadil. Osa 
instituudi sportlasist on Jänedal 
siDordilaagris.

Nagu ülaltoodust selgub, on 
TPI sportlaste pere asunud in-
nukalt täitma EK(b)P Keskkomi-
tee otsuseid «Kehakultuuri ja  
sporditöö olukorrast ja  ülesan-
netest Eesti NSV-s". Selles otsu-
ses oli märgitud, e t  viimasel a ja l 
on Eesti NSV spordiliikumine 
hakanud tunduvalt maha jääm a 
teiste vennasvabariikide spordi-
liikumisest. Ülaltoodud andmed 
näitavad, et T P I sportlased on 
annud oma panuse selle maha-
jääm use likvideerimiseks.

Heites pilku kehakultuuri- ja  
sporditöö olukorrale TPI-s möö-
dunud õppeaastal peab ausalt üt-
lema!, e t  möödunud aastal on ins-
tituudis toimunud suur murrang 
sel alal.

Aaisfa tagasi meie instituudil 
ei olnud veel ei .oma võimlat ega 
spordiväljakut, puudus ka laske-
rada. Praegu omab instituut häs-
tikorrastatud võimla, üliõpilas- 
sportlaste ühise töö tulemusena 
on valminud spordiväljak, spor- 
dilinnake, tenniseväljakud ja  sü-
gisel valmib ka laskerada. Seega 
on loodud ju b a  tõhus baas keha-
kultuuri- jai sporditöö parandami-
seks TPI-s. Viimased TPI üliõpi-
laste sportlikud saavutused veel 
enam tõendavad spordielu hoo-
gustumist ja  tõusu instituudis..

Sportliku baasi ja  tippsport- 
lastega on asi ju b a  enam-vähem 
korras, kuid spordi massilisuse-
ga, mida eriti nõuab ülalmaini-
tud EK(b)P KK otsus, ei ole asi 
veel kaugeltki korras. Ikka veel 
on vähe VTK normide täitjaid, 
võrreldes meie suure kollektii-
viga; rohkem peaks olema ka 
järgusportlasi. jooksukrossile ja  
suusakrossile ei ilmu TPI-lased 
100-protsendiliselt, mille tõttu 
jäävad täitmata vastavad nor-
mid. Eriti passiivsed on ses suh-
tes just meie õppejõud. Meie 
õpetajaskonnast ilmusid krossi- 
r a ja le ainult viis õppejõudu 
(sm-d Jaan vald, õpik, Kikas, 
Sivadi ja  Räämet). K a üliõpilas-
te osavõtupro tsent oli liiga ma-
dal. See viga tuleb järgneval 
Õppeaastal kindlasti likvideeri-
da! Väga kahju  on ka, et niisu-
gused massispordi üritused nagu 
linnadevahelised teatejooksud, 
on TPI spordiplaanist v älja  jä e -
tud. Niisugused teatejooksud on 
parimaks vahendiks spordi mas-
sidesse viimisel, kus juures keha-
kultuur iii sest «seisukohast eriti 
kasulikud on neile jooksudele 
eelnevad kuuajalised ühistree- 
ninguci Need ühistreeningud 
arendavad suurepäraselt distsip-
liini, ühistunnet ja  harjutavad 
neist osavõtjaid süstemaatilisele 
treeningule, mis on ju  iga keha-
kultuuri ja  sporditöö aluseks.

.Tähtsam  spordihooaeg, suvi, on 
alles ees.

Soovime meie arvukaile sport-
lastele sisukat ja  võistlusteröh- 
ket suvist spordihoonega.

Käimine on viimasel a ja l Eesti 
NSV-s muutumas populaarseks 
spordialaks. Tõuke selleks and-
sid kahtlemata meie v e n n a s v a b a -  
riigi — Läti NSV käijad, kes 
paaril viimasel aastal korduvalt 
on võistelnud meie spordirada- 
del. Isiklikult nägin käimist kui 
spordiala esmakordselt 1948. a. 
Tartus Tamme staadionil. Uus 
spordiala kutsus pealtvaatajate 
seas esile elavaid keskustelusid 
ja  Vaidlusi «stiili suhtes. Nii tek-
kis minulgi huvi käimise vastu.. 
Alul ainult huvi pärast ja  enda 
lõbuks sportlikku käiku proovi-
des saavutasin aga endalegi ül-
latavaid tagajärgi. Asusin ju b a  
tõsisemalt as ja  juurde ja  otsusta-
sin pidevalt treenida, et võistelda. 
1948. a. suvel toimunud koolinoor-
te olümpiaadil Tallinnas, mille: 
kavva oli esmakordselt võetud ka 
käimine. Treeninguks vajaliku 
põhialuse — liikuvuse — oman-
dasin kooli meeskonnas korvpal-
li mängides j a  talvel pidevalt 
suusatades. Nii tulingi ENSV 
1948. a. koolinoorte tšempion iks..

Nüüd koostasin endale tree-
ningu kava juba pikemaks ajaks. 
Viimistlesin seni konarlikku stii-
li ja  suve lõpul. Leningradis kor-
raldatud spordivõistlusil saavu-
tasin pideva 'treeningu tulemu-
sena NSVL noortetšempionitiitli 
Läti NSV noorte tšempioni Özol- 
silt.

Käesoleva hooaja alguseks olid 
minu nimel ENSV rekordid käi-
mises 3,5 ja  10 km distantsidel, 
milliseid olen ju b a  korduvalt 
suutnud ületada.

Kuna on alles hooaja algus,, 
siis seisab ees veel terve rida 
võist-luskohtumisi nii ENSV pii-
res kui ka üleliidulises ulatuses,, 
kus loodan oma seniseid taga- 
jägi parandada.

Momendil olen treeningu kõr-
val pearõhku .asetanud «spordi - 
võistlusist osavõtmise tõttu seni 
veel sooritamata eksamitele üli-
koolis. Loodan, et sügisel võin 
uut õppeaastat alustada akadee-
miliste võlgnevusteta j a  uute- 
ENSV ning NSVL rekorditega.

B. JUNK

Vastutav toim etaja A. SIVADI
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